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Jolanta Mi-
łowska z ul. Si-
korskiego

Uchwała re-
gulująca sposób 
umieszc zan ia 
reklam w prze-
strzeni publicznej 
powinna być, ale 
nie mogę zgodzić 
się z pomysłem precyzyjnego ustalania wyglą-
du i rodzaju ogrodzeń. Ci, którzy mieszkają przy 
ulicach o coraz większym natężeniu ruchu, mu-
szą mieć prawo budowania pełnych ogrodzeń. 
Od otwarcia nowego mostu na rzece Świder 
ruch na ulicy Sikorskiego zrobił się bardzo duży. 
Pociągi, które jeżdżą co kilkanaście minut, są 
bardzo głośne. W przyszłości budowa torów 
szybkiej kolei dodatkowo zwiększy hałas. 

Unifi kacja parkanów, zarządzona odgórnie 
i zakazy to dla mnie powrót do czasów PRL-u. 
Jeśli chcę zbudować pełny, wysoki parkan z ele-
ganckich desek, powinnam mieć do tego pra-
wo. Przestrzeń miasta bardziej od parkanów 
psują reklamy, a czasowo plakaty wyborcze. 
Dlaczego do tej pory ich nie zdjęto?

Bartek Rychlicki z ul. Dobrej
Problem „banerozy” jest zauważalny na 

terenie Józefowa, obniża jakość przestrzeni 

publicznej i od-
strasza tury-
stów. Niewiele 
gmin decyduje 
się na jego re-
gulację i bardzo 
miło, że nasza 
się na to zdecy-
dowała, choć 
jest to temat 
zapalny. 

Przedsiębiorcy będą narzekać, albo próbo-
wać ominąć uchwałę. Podoba mi się jej zasięg 
– jest dokładna, kompleksowa, podział na 
strefy wydaje się być sensowny. To, czego mi 
zabrakło, oprócz ograniczeń i zakazów, to wyj-
ścia naprzeciw potrzebom reklamodawców, 
oferty „w zamian”. 

Urząd mógłby promować reklamy w kon-
kretnej, rygorystycznej, spójnej estetyce 
miejskiej, dając im ulgę fi nansową; zapro-
ponować prowadzenie na swoich stronach 
katalogu lokalnych fi rm, zastępującego tra-
dycyjną reklamę; podać przykład, jakie re-
klamy są mile widziane (np. szklane gabloty 
nieopodal pomnika Piłsudskiego); wspierać 
w jakikolwiek inny sposób potrzebę dotarcia 
do mieszkańców z usługami, łagodząc kon-
fl ikt potrzeb estetycznych miasta i reklamo-
dawców.

Anna Mills z ul. Złotej Jesieni
W kwestii 

reklam na linii 
otwockiej jestem 
radykalna, naj-
chętniej widzia-
łabym całkowity 
zakaz ich umiesz-
czania w prze-
strzeni miasta 
tak, jak zrobiono 
to w Grenoble. 

Uważam, że reklamy są niepotrzebne. To 
nie pod wpływem billboardów czy bannerów 
podejmujemy decyzje, dotyczące usług lub za-
kupów, raczej kierujemy się opinią znajomych 
lub informacjami wyszukanymi w Internecie. 
Szyldy w miejscach usług powinny być upo-
rządkowane i w miarę jednolite. Informacja 
jest potrzebna, natarczywa reklama – zdecy-
dowanie nie.

Piotr Pintowski z ul. Świderskiej
Józefów jest 

wspaniałym mia-
stem. Ty miesz-
kasz w „raju na 
ziemi”, mówią mi 
znajomi. Skoro 
mamy tak fajnie, 
to nie psujmy 
tego reklamami. 
Jestem maryna-
rzem na emeryturze, używam dosadnego języka 
i mówię: reklamy won, reklamy chcą ze mnie zrobić 
idiotę. Nie chcę ich w moim mieście. Chcę jeszcze 
więcej ławeczek i pięknej zieleni.

Rozmawiała: Lidia Dańko

Ludzie mówią, że…
Już drugą kadencję radni pracują nad przygotowaniem tzw. uchwały krajo-
brazowej, która określi estetyczny kanon dla naszego miasta. Co wiedzą na 
ten temat mieszkańcy i co sądzą o proponowanych rozwiązaniach?

Zgadzam się z tezami, które zwracają uwa-
gę na pewien kompromis pomiędzy oczekiwa-
niami przedsiębiorców (reklamodawców) oraz 
mieszkańców, którzy są „atakowani” reklama-
mi niemal na każdym kroku. W wielu miejscach 
natłok reklam jest tak duży, że potencjalny ad-
resat już nie reaguje. Myślę, że okolice ronda 
Andriollego i stacji benzynowej Orlen są tutaj 
doskonałym przykładem.

Z drugiej strony poziom estetyczny funk-
cjonujących powierzchni reklamowych po-
zostawia wiele do życzenia. Często widzimy 
wypłowiałe i nieczytelne bannery, smutnie 
powiewające na wietrze.

Wprowadzenie opłat za umieszczanie re-
klam w przestrzeni publicznej zapewne zmobi-
lizuje ich właścicieli do większej dbałości o ich 
treść oraz wygląd.

Oczywiście każdy medal ma dwie strony, 
więc i tu musimy wziąć pod uwagę również ra-
cje przedsiębiorców, fi rm usługowych itp. Pa-
miętajmy, że mają oni prawo do korzystania ze 
swobody działalności gospodarczej, w której 
zawiera się prawo do reklamy. Warto jednak 
panować nad tym, aby to prawo nie zamienia-
ło się w anarchię lub radosną twórczość rekla-
mową (do wyboru). 

Wiele miast w Polsce boryka się z podobny-

mi problemami. Józefów nie jest tutaj odosob-
nionym przypadkiem. Mam świadomość, że 
nie uda się w pełni zadowolić wszystkich stron, 
jednak nasza propozycja uchwały jest pewnym 
kompromisem, który powinien poprawić sytu-
ację w naszym otoczeniu.

W trakcie procedowania wiele było głosów, 
aby utrzymać obecne status quo lub nie obni-
żać parametrów reklam, które będą podlegać 
ograniczeniom zapisanym w proponowanej 
uchwale. Jednak ta uchwała jest potrzebna, 
aby uregulować dziedzinę reklamy w prze-
strzeni publicznej. Brak ograniczeń już mieli-
śmy i dzisiaj odczuwamy tego skutki.

Musimy pamiętać o argumentach każdej 
ze stron. Miasto powinno opracować spójny 
system informacji miejskiej, który umożliwi 
przedsiębiorcom sprawną nawigację klienta 
do miejsca sprzedaży lub świadczenia usług. 
Przy okazji warto pamiętać, że to nie rozmiar 
reklamy decyduje o postrzeganiu fi rmy, tylko 
jakość oferowanych przez nią towarów lub 
usług.

Powstanie spójny system 
informacji miejskiej
Sondę komentuje Grzegorz Kruk, przewodniczący Komisji 
Ładu Przestrzennego i Ochrony Środowiska
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Frekwencja wyborcza w Józefowie była wyjątkowo wysoka – 76,69% uprawnionych 
do głosowania. Na wszystkie listy kandydatów oddano łącznie 11 471 głosów ważnych.

Poselski mandat zdobyła mieszkanka Józefowa Bożena Żelazowska (KW PSL), zaś 
mandat senatorski mieszkaniec naszego miasta Michał Kamiński (KW PSL).

Na poszczególne listy kandydatów oddano następujące liczby głosów ważnych:
Lista nr 1 – KW Polskie Stronnictwo Ludowe – 914 głosów, co stanowi 7,97% 
Lista nr 2 – KW Prawo i Sprawiedliwość – 4216 głosów, co stanowi 36,75%
Lista nr 3 – KW Sojusz Lewicy Demokratycznej – 1493 głosy, co stanowi 13,02%
Lista nr 4 – KW Konfederacja Wolność i Niepodległość – 949 głosów, co stanowi 8,27%
Lista nr 5 – KKW Koalicja Obywatelska PO .N i PL Zieloni – 3664 głosy, co stanowi 31,94%
Lista nr 8 – KKW Koalicja Bezpartyjni i Samorządowcy – 235 głosów, co stanowi 2,05%
 
Wybory do Senatu Rzeczypospolitej Polskiej
Na wszystkich kandydatów oddano łącznie 11 113 głosów ważnych.
Poszczególni kandydaci otrzymali następujące liczby głosów ważnych:
–  Michał Tomasz Kamiński, zgłoszony przez KW Polskie Stronnictwo Ludowe – 6553 głosy, 

co stanowi 58,97%
–  Konstanty Radziwiłł, zgłoszony przez KW Prawo i Sprawiedliwość – 4560 głosów, co 

stanowi 41,03%

Wybory parlamentarne 13 października 2019 r. 

Jak głosował Józefów
Burmistrz Miasta 

Józefowa zaprasza na

 miejskie obchody 
Święta Niepodległości

11 listopada 2019 r.

Godz. 11.00 – msza św. – parafi a pw. Matki 
Bożej Częstochowskiej w Józefowie

Godz. 12.00 – przemarsz 
niepodległościowy od ul. 3 Maja do 

pomnika Marszałka Piłsudskiego

Godz. 12.30 – część ofi cjalna obchodów 
oraz część artystyczna w wykonaniu 

uczniów Szkoły Podstawowej nr 3 
w Józefowie 

im. Łączniczek Armii Krajowej

Po uroczystości: Bieg Niepodległości
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 najwyższa frekwencja 
w powiecie otwockim

siódma frekwencja 
w woj. mazowieckim

najwyższa frekwencja 
w Polsce

Zakup oczyszczaczy w połowie sfinanso-
wano z budżetu województwa mazowieckie-
go w ramach „Mazowieckiego Instrumentu 
Wsparcia Ochrony Powietrza Mazowsze 2019”.

Oczyszczacze zostały przekazane do 
wszystkich oddziałów przedszkolnych 
w trzech szkołach podstawowych z terenu 
miasta, MOK-u i Domu Nauki i Sztuki, Miej-

skiej Biblioteki Publicznej w Józefowie oraz jej 
fi lii w Michalinie, a także do budynku o funkcji 
integracyjnej mieszczącego się przy ul. Wy-
szyńskiego 11.

Poprawią jakość powietrza w placówkach publicznych

16 nowych oczyszczaczy
Miasto Józefów uzyskało 16 oczyszczaczy dla instytucji użyteczności publicznej w ramach realizacji projektu „Zastopuj-
my smog w naszym otoczeniu – zakup oczyszczaczy powietrza”. 

 NA SZE MIA STO
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We wrześniu 2018 roku ruszył rządowy 
Program Priorytetowy „Czyste Powietrze”, 
który potrwa do 2029 r. Jego najważniejszym 
celem jest ograniczenie emisji do atmosfe-
ry szkodliwych substancji, które powstają na 
skutek ogrzewania domów jednorodzinnych 
słabej jakości paliwem w przestarzałych do-
mowych piecach.
• Adresatami programu są właściciele lub 

współwłaściciele jednorodzinnych budyn-
ków mieszkalnych lub wydzielonych w bu-
dynkach jednorodzinnych lokali mieszkal-
nych z wyodrębnioną księgą wieczystą oraz 
właściciele lub współwłaściciele nierucho-
mości, które uzyskały zgodę na rozpoczęcie 
budowy jednorodzinnego budynku miesz-
kalnego i budynek nie został jeszcze przeka-
zany lub zgłoszony do użytkowania.

• Mogą oni wnioskować o dotacje lub po-
życzki przeznaczone na wymianę źródła 
ciepła oraz prace związane z termomoder-
nizacją. 
W zależności od miesięcznego dochodu 

na osobę w gospodarstwie domowym be-
nefi cjenci programu otrzymają dofi nanso-
wanie na pokrycie nawet do 90 proc. kosz-
tów kwalifi kowanych inwestycji.

Korzystając z programu zyskuje się zwrot 
części poniesionych kosztów. Maksymalny 
możliwy koszt, od którego liczona jest dota-
cja, to 53 tys. zł. Minimalny koszt kwalifi ko-
wany projektu to 7 tys. zł.

Dofi nansowanie może objąć m.in.:
• wymianę starych źródeł ciepła (pieców 

i kotłów na paliwa stałe) oraz zakup i mon-
taż nowych źródeł ciepła, spełniających 

wymagania programu,
• docieplenie przegród budynku,
• wymianę stolarki okiennej i drzwiowej,
• instalację odnawialnych źródeł energii (ko-

lektorów słonecznych i instalacji fotowol-
taicznej),

• montaż wentylacji mechanicznej z odzy-
skiem ciepła.
Realizacja programu: lata 2018–2029. Pod-

pisywanie umów: do 31 grudnia 2027 r. Za-
kończenie wszystkich prac objętych umową: 
do 30 czerwca 2029 r.

Warunek podstawowy:
• dla budynków istniejących – wymiana sta-

rego pieca/kotła na paliwo stałe na nowe 
źródło ciepła spełniające wymagania pro-
gramu,

• dla budynków nowo budowanych – zakup 
i montaż nowego źródła ciepła spełniające-
go wymagania programu.

W październiku w Poznaniu odbyły się 
największe w naszym regionie Europy tar-
gi ochrony środowiska – Pol-Eco System. 
Burmistrz Marek Banaszek prezentował  
tam punkt widzenia samorządów na sku-
teczność rządowych programów poprawy 
jakości powietrza. 

W dyskusji panelowej uczestniczyli także 
m.in. minister środowiska Henryk Kowal-
czyk i prezes NFOŚiGW Piotr Woźny. 

– Z naszych doświadczeń wynika, że źró-
dłem dymu i smogu są głównie stare obiekty. 

Ich właściciele borykają się z różnymi proble-
mami, które nie zostały uwzględnione w pro-
gramie rządowym Czyste Powietrze. Obecnie 
o najwyższy poziom dofi nansowania z progra-
mu mogą ubiegać się rodziny, w których do-
chód nie przekracza 600 zł na osobę. A przecież 
trzyosobowa rodzina o łącznych miesięcznych 
dochodach 1800 zł ma pilniejsze problemy 
i wydatki niż docieplenie  dachu. Sugerował-
bym urealnienie limitów dopłat – mówił bur-
mistrz Banaszek.

 Burmistrz zwrócił także uwagę, że stare 

nieruchomości, które w pierwszej kolejności 
powinny otrzymać dofi nansowanie z progra-
mu Czyste Powietrze często mają nie tylko zły 
stan techniczny, ale również formalno-praw-
ny. A to, zgodnie z przepisami, dyskwalifi kuje 
ich właścicieli jako benefi cjentów programu. 
Często się zdarza, że z powodu niedokoń-
czonej sprawy spadkowej czy np. dużej licz-
by współwłaścicieli, z którymi brak kontaktu 
nieruchomość jest wykluczana z możliwości 
dofi nansowania. – Musimy odpowiedzieć na 
pytanie czy najważniejsze są zapisy w księ-
dze wieczystej, czy może jesteśmy w stanie 
wyjść na przeciw użytkownikom tych do-
mów, aby osiągnąć pożądany efekt – mówił 
burmistrz.

Czy wiesz, że piec olejowy 
podlega rejestracji? 

Rozporządzenie ministra finansów 
z 21 sierpnia 2019 r. wprowadziło formu-
larz rejestracyjny pieca opalanego olejem 
opałowym. Rejestracja w Urzędzie Skar-
bowym obejmuje również osoby fi zyczne. 
Celem jest uszczelnienie systemu poboru 
podatku akcyzowego. 

SMOG STOP

Zanim wymienisz stary piec

Bez zadymy
Czy wiesz, że rozpalając w piecu „od góry” możesz oszczędzić do 30% paliwa i generować mniej 

dymu? Rozpalanie od góry jest jednym ze sposobów na dużo czystsze i efektywniejsze spalanie wę-
gla oraz drewna w najpopularniejszych piecach, kotłach i kominkach. Ogranicza dym, co pozytyw-
nie wpływa na jakość naszego powietrza. Stanowi alternatywne rozwiązanie dla gospodarstw do-
mowych niepodłączonych do sieci gazowej. Dopóki nie wymienisz starego pieca, naucz się, jak nie 
kopcić.  Instrukcja z hƩ ps://czysteogrzewanie.pl/jak-palic-w-piecu/rozpalanie-od-gory-instrukcja-krok-po-kroku/

Rozpalanie od góry – po kolei

O programie Czyste Powietrze
Wszystkich zainteresowanych zapraszamy do otwartego w październiku Punk-
tu Konsultacyjnego Programu Priorytetowego „Czyste Powietrze”. Punkt funk-
cjonuje w suterenie (poziom -1) budynku A Urzędu Miasta przy ul. Wyszyńskie-
go 1 w poniedziałki od 14.00 do 17:00 (z możliwością przedłużenia o godzinę 
w przypadku dużej liczby zainteresowanych osób), środy od 9.00 do 12.00. 
Wskazane jest umawianie się telefoniczne (22 779 00 39) na określoną godzi-
nę, zwłaszcza, jeżeli będzie potrzeba pomocy przy wypełnieniu wniosku, a nie 
tylko udzielenia informacji.

Czy wiesz, że piec olejowy podlega 
rejestracji? 

Rozporządzenie ministra finansów 
z 21 sierpnia 2019 r. wprowadziło formularz 
rejestracyjny pieca opalanego olejem opa-
łowym. Rejestracja w Urzędzie Skarbowym 
obejmuje również osoby fi zyczne. Celem 
jest uszczelnienie systemu poboru podatku 
akcyzowego. 

Walczymy ze smogiem

Burmistrz w gronie ekspertów
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Najefektywniejszym jest likwidacja pie-
ców na węgiel, tzw. „kopciuchów”. 
• W listopadzie rusza kolejny nabór wnio-

sków o dofi nansowanie wymiany kotłów 
z miejskich funduszy. Właściciele pry-
watnych domów mogą liczyć na dofi nan-
sowanie z miejskiego budżetu w wysoko-
ści nawet do 9 tys. zł.

• W miejskich budynkach komunalnych 
ogrzewanie będzie stopniowo zmienia-
ne na elektryczne bądź gazowe. Domy 
w najgorszym stanie będą natomiast 
likwidowane, a ich lokatorzy przesie-
dlani do nowego budownictwa komu-
nalnego z ogrzewaniem gazowym lub 
elektrycznym.
Z miejskiego budżetu przeznaczono już 

na ten cel ponad 1 mln zł.
Już półtora roku temu Rada Miasta uchwa-

łą wprowadziła dopłaty dla mieszkańców do 
wymiany kotłów.W pierwszym naborze, któ-
ry wystartował w marcu 2018 roku, na do-
płaty przeznaczono 500 tys. zł. 58 wniosków 
przeszło pozytywną weryfi kację. Wszystkim 
58 wnioskodawcom wypłacono już dotacje, 
dzięki czemu mogli oni wymienić stare „kop-
ciuchy” na nowe piece gazowe.

W kolejnym naborze wniosków, który roz-
począł się w listopadzie 2018 roku, rozszerzo-
no katalog „wydatków kwalifi kowanych”, czyli 
podlegających zwrotowi w ramach dofi nanso-
wania. Mieszkańcy mogli ubiegać się już nie 
tylko o dopłaty do zakupu kotłów, ale również 
do ich montażu, podłączenia nieruchomości 
do sieci gazowej oraz do projektu i wykonania 
instalacji gazowej. 

Maksymalna dotacja mogła wynieść na-
wet 9 tys. zł. Łączna kwota przeznaczona 

na dopłaty wyniosła 555 tys. zł. Złożono 82 
wnioski z czego 13 wniosków odrzucono, 
a cztery są w trakcie weryfi kacji. Podpisano 
65 umów, do 21 października br. zrealizowa-
no 40 inwestycji, zaś do 28 października br. 
wypłacono 276 763,60 zł. 

Zgodnie z „uchwałą antysmogową” użyt-
kownicy kotłów na węgiel lub drewno, czyli 
tzw. „kopciuchów”, które nie spełniają wymo-
gów dla klas 3, 4 lub 5 wg normy PN EN 303-
5:2012, muszą wymienić je do końca 2022 roku 
na kotły zgodne z wymogami ekoprojektu. 
To oznacza, że czeka nas jeszcze 3,5 sezonu 
grzewczego z kopcącymi kominami. Kotły na 
węgiel lub drewno klasy 3 lub 4 będą musiały 
zostać wymienione do końca 2027 r. Dopłaty 
z budżetu miasta mają zachęcić właścicieli ko-
tłów do jak najszybszej ich wymiany na nowe 
piece i pomóc w przedsięwzięciu, które już za 
trzy lata stanie się obowiązkowe.

Także posiadacze kominków które nie 
spełniają wymogów będą musieli wyposażyć 
je w urządzenie ograniczające emisję pyłu do 
wartości określonych w ekoprojekcie lub wy-
mienić je do końca 2022 r.

Według szacunków w Józefowie jest po-
nad 630 kotłów węglowych różnych klas. 
Autorzy opracowanego na początku tego 
roku PONE (Programu Ograniczenia Niskiej 
Emisji) dla Józefowa wskazują, że aby osią-
gnąć efekt ekologiczny wyszczególniony 
w Programie Ochrony Powietrza dla woje-
wództwa mazowieckiego, należy wymienić 
około 200 kotłów niespełniających obowią-
zujących norm emisji na nowe urządzenia. 
Jesteśmy w połowie drogi.

Nie czekaj – złóż wniosek teraz! 
Na co dofi nansowanie?
– na wymianę starego kotła na paliwo stałe na 
nowy piec na paliwo gazowe/olej opałowy lub 
pompę ciepła,
– na wymianę starego kotła, który nie speł-
nia wymagań w zakresie sprawności cieplnej 
i emisji zanieczyszczeń, na nowy kocioł na pali-
wo stałe (szczegóły w uchwale).

Wysokość dotacji:
– gdy inwestycja obejmuje również wykonanie 
przyłącza gazowego lub wewnętrznej instalacji 
gazowej – kwota dotacji wynosi maksymalnie 
80% kosztów kwalifi kowanych, jednak nie wię-
cej niż 9000 zł,
– gdy inwestycja obejmuje tylko wymianę sta-
rego kotła na paliwo stałe na kocioł gazowy, 
olejowy bądź pompę ciepła (bez budowy przy-
łącza i wewnętrznej instalacji gazowej) kwota 
dotacji wynosi do 80% kosztów kwalifi kowa-
nych, maksymalnie 6000 zł.

Jakie warunki muszą 
być spełnione?
– dotacją mogą być objęte tylko nowe instala-
cje i urządzenia,
– dotychczasowe źródło ciepła musi zostać 
trwale zlikwidowane – właściciel musi prze-
kazać je do likwidacji i zachować do okazania 
dowód tego przekazania,
– w danym roku budżetowym jedna dotacja 
dla jednej nieruchomości i jedna dotacja dla 
jednego wnioskodawcy (niezależnie od liczby 
posiadanych nieruchomości),
– dotacja nie będzie udzielana na budowę ko-
tłowni w nowo budowanych budynkach,
– wnioskodawca musi posiadać prawo do dys-
ponowania nieruchomością w celu realizacji 
inwestycji.

Formalności:
Wnioski o udzielenie dofinansowania 

przyjmowane są do wyczerpania środków na 
ten cel, jednak nie później niż do 30 czerwca 
2020 roku.

Więcej informacji: Maciej Bogusz 
m.bogusz@jozefow.pl, tel. 22 779 00 39

Do końca 2022 roku

„Kopciuchy” muszą zniknąć
Eksperci są zgodni – najczęstszą przyczyną smogu w naszym regionie są tzw. 
„kopciuchy” i emisja pyłów oraz szkodliwych gazów z domowych pieców grzew-
czych i lokalnych kotłowni węglowych, w których spalanie węgla odbywa się 
w nieefektywny sposób. Miasto walczy z zanieczyszczeniem na kilka sposobów. 

EKOLOGIA I ZDROWIE 
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Nagroda Marszałka Województwa Mazo-
wieckiego przyznawana jest już po raz dwu-
dziesty. 

– To uhonorowanie pracy i talentu ludzi 
wybitnych, zaangażowanych w rozwój oraz 
promocję naszego regionu. Wśród tegorocz-
nych laureatów są przedstawiciele różnych 
pokoleń, reprezentujący różne nurty i spoj-
rzenia na rzeczywistość, których wspólnym 
celem jest zwrócenie uwagi na pielęgnowa-
nie i dbałość o zachowanie dziedzictwa na-
rodowego – mówił marszałek Adam Struzik.

Podczas gali każdy z laureatów otrzymał 
statuetkę oraz nagrodę pieniężną w wysoko-
ści 10 tys. zł. Galę tegorocznych nagród mar-
szałka poprowadził Tomasz Kammel. Gwiazdą 
wieczoru był Marcin Wyrostek z zespołem 
oraz tancerzami Anną Głogowską i Marcinem 
Olszewskim.

Tegoroczni laureaci XX edycji Nagrody Mar-
szałka Województwa Mazowieckiego to:
• Anna Bramska – Chór Pueri et puellae 

Cantores Plocenses – Płock,

• Cecylia Dąbrowska, artystka malarka 
– Trąbki, pow. garwoliński,

• Zenon Durka – szef Miejskiego Ośrodka 
Kultury w Legionowie,

• Jerzy Hoff man – reżyser fi lmowy („Pan 
Wołodyjowski”, „Potop”, „Ogniem i Mie-
czem”) – Warszawa,

• Kapela Praska – Warszawa,
• Ryszard Nowaczewski – Józefów, pow. 

otwocki.

Ryszard Nowaczewski to działacz społecz-
ny. Od 1996 r. członek Zarządu Oddziału Wo-
jewódzkiego ZW OSP RP Województwa Ma-
zowieckiego. Organizator dorocznych spotkań 
opłatkowych oraz wielkanocnych dla straża-
ków województwa mazowieckiego w Katedrze 
Warszawsko-Praskiej. Pomysłodawca biesiad 
strażackich na Mazowszu. Założyciel Ośrodka 
Kultury Strażackiej przy OSP Józefów, gdzie 
u boku profesjonalnych artystów swoje pa-
sje i talenty artystyczne rozwijają strażacy z 
Młodzieżowych Drużyn Pożarniczych Powiatu 

Otwockiego i Mazowsza. W 2018 r. realizator 
cyklu 25 koncertów patriotycznych z okazji 
100. rocznicy odzyskania przez Polskę niepod-
ległości, w tym koncertu „Strażacy dla Niepod-
ległej” w Katedrze św. Floriana w Warszawie. 
Od kilkunastu lat aktywny działacz i członek 
Zarządu Katolickiego Stowarzyszenia Filmowe-
go. Od 2015 r. dyrektor Międzynarodowego 
Katolickiego FesƟ walu Filmów i MulƟ mediów. 
Był pomysłodawcą i realizatorem I Mazowiec-
kiego FesƟ walu Chórów Kresowych, a także 
pomysłodawcą, autorem scenariusza, prowa-
dzącym i realizatorem czterech edycji Mazo-
wieckiego FesƟ walu Orkiestr Dętych w Otwoc-
ku (2008–2011). Przez ponad 50 lat pracy 
twórczej i artystycznej opracował scenariusze 
blisko 500 koncertów, wśród nich m.in. kon-
certu „Bohaterom Powstania Warszawskiego 
– Strażacy” na Placu Zamkowym w Warszawie. 
Wychowawca młodzieży. Miłośnik literatury 
i poezji. Wielokrotnie nagradzany m.in. Srebr-
nym i Brązowym Krzyżem Zasługi, Zasłużony 
dla Kultury Polskiej.

Prace nad wprowadzeniem karty rozpo-
częły się z inicjatywy rodziców i osób związa-
nych zawodowo z dziećmi z niepełnospraw-
nością. Karta ma od 2020 roku obejmować 
preferencjami niepełnosprawne dzieci i mło-
dzież do 18. roku życia oraz opiekunów. Ma-
zowsze będzie pierwszym województwem 
wprowadzającym takie rozwiązanie.

 – Naszym celem było wypracowanie sys-
temu ulg, ale przede wszystkim stworzenie 
na Mazowszu jednego systemu, do którego 
będą mogły przystąpić nie tylko instytucje 
samorządu województwa, ale i samorządy lo-
kalne oraz przedsiębiorcy i podmioty ekono-
mii społecznej, czyli np. spółdzielnie socjalne 
– powiedziała członek zarządu województwa 

Elżbieta Lanc.
Obecnie trwają prace nad regulaminem, 

wzorem karty i katalogiem partnerów. Akces 
do projektu zgłosiły już instytucje kultury sa-
morządu województwa mazowieckiego – te-
atry, muzea czy skanseny. Zniżki przez nie ofe-
rowane wyniosą od 50 proc.

Ulgi dotyczyłyby również środków trans-
portu (w tej chwili Kolei Mazowieckich oraz 
Warszawskiej Kolei Dojazdowej). Do tej pory 
dzieciom z niepełnosprawnością i opiekuno-
wi w KM ustawowo przysługiwała zniżka od 
78 proc. Mazowiecka karta pozwoli skorzy-
stać z bezpłatnych przejazdów, czyli 100-pro-
centowej ulgi.

Na Mazowszu mieszka około 50 tys. dzieci 
z niepełnosprawnością. Samorząd wojewódz-
twa planuje zabezpieczyć na pilotaż związany 
z wprowadzeniem mazowieckiej karty dla 
rodzin z dzieckiem z niepełnosprawnością 
2 mln zł.

Dyżury radnych 
Przewodniczący Rady Miasta Mariusz Batorski oraz wiceprzewodnicząca Rady Miasta Urszula Zielińska przyjmują interesantów w czwartki 
w godz. 16.30–17.00 po uprzednim umówieniu. 
Wojciech Glinka 4 listopada, Marianna Jakubowska 18 listopada, Barbara Kaczorek 25 listopada – godz. 16.30–17.00. 
Termin spotkania prosimy konsultować telefonicznie: 22 779 00 27 lub e-mailowo: m.wronska@jozefow.pl

SAMOR ZĄD

Nagrody Marszałka Województwa Mazowieckiego

Gratulacje dla Ryszarda Nowaczewskiego

Ważne dla rodzin 
z niepełnosprawnym dzieckiem
Już 1 stycznia ruszy pilotażowo mazowiecka karta dla rodzin z dzieckiem 
z niepełnosprawnością. Dzieci i ich opiekunowie będą mogli liczyć na bez-
płatne bilety w pociągach KM i WKD oraz duże ulgi w mazowieckich instytu-
cjach kultury. Wojewódzki samorząd zamierza zaprosić do katalogu partne-
rów nie tylko samorządy, ale i mazowieckich przedsiębiorców.
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Od pięciu lat każdej józefowskiej akcji 
krwiodawstwa towarzyszy „Kawiarenka 
krwiodawcy”, w której wszyscy dawcy 
oraz ich rodziny mogą posilić się ciepłymi 
daniami lub czymś słodkim. Podczas każ-
dej akcji obecna jest animatorka, która 
umila czas dzieciom, pomocą służą nieza-
wodni wolontariusze ze Szkoły Podstawo-
wej nr 3 im. Łączniczek Armii Krajowej.
Oddanie krwi warto zaplanować wcze-
śniej. Dwa dni przed donacją nie należy 
pić alkoholu. Na dzień przed dobrze jest 
unikać nadmiernego wysiłku fizyczne-
go, palenia papierosów i porządnie się 
wyspać. Po oddaniu krwi również nale-
ży o siebie zadbać – nie przemęczać się, 
unikać szybkiego wstawania z pozycji 
leżącej, wprowadzić do diety więcej 
węglowodanów niż zwykle. Mężczyźni 
mogą po raz kolejny oddać krew już dwa, 
a kobiety – trzy miesiące później.

Oddając jednostkę krwi (450 ml) można 
uratować życie nawet trzech osób.

Oprócz krwi pełnej z krwi otrzymywane są 
różne preparaty, a czasami lekarz może zapro-
ponować donację tylko niektórych składników 
krwi (np. osocza albo płytek krwi). Można od-
dać krew dla konkretnej osoby, która akurat 
jej potrzebuje – bez względu na to, jaką ma się 
grupę krwi, przy oddaniu należy podać imię, 
nazwisko i szpital tej osoby.

Kto może być krwiodawcą
W rejestracji punktu krwiodawstwa daw-

ca musi okazać dowód osobisty i wypełnić 
szczegółową ankietę dotyczącą stanu zdrowia. 
Znajdują się w niej pytania o przebyte choro-
by, przyjmowane leki i szczepionki, a także 
o sytuacje, w których mogło dojść do zakażeń 
wirusowych (wyjazdy do tropikalnych krajów, 
tatuaże, kontakty seksualne). Następnie po-
bierana jest mała próbka krwi do podstawo-
wych badań. 

Kolejnym etapem jest rozmowa z lekarzem, 
który uzupełni wywiad i w oparciu o wyniki ba-
dań pobranej próbki podejmie decyzję o tym, 
czy donacja jest możliwa. Jeśli tak, miłe pielę-
gniarki przystępują do pobrania 450 ml krwi, 
co nie powinno trwać dłużej niż 15 minut. Po 
oddaniu jednostki krwi należy odpocząć jesz-
cze dłuższą chwilę i odebrać osiem czekolad, 
które stanowią osłodę podjętego trudu i ener-
getyczne wzmocnienie organizmu. Wszystkie 
informacje, w tym pochodzenie krwi, objęte są 
całkowitą poufnością.

Co można zyskać?
Pierwszą i najważniejszą satysfakcją każde-

go dawcy krwi jest pomoc w ratowaniu zdro-
wia i życia osób chorych i poszkodowanych 
w wypadkach. Jednak istnieją także wymierne 
korzyści wynikające z tego daru z siebie.

Każda osoba po oddaniu krwi otrzymuje 
posiłek regeneracyjny (osiem czekolad), może 
wystąpić o zwrot kosztów dojazdu, a decydu-
jąc się na oddanie krwi w dniu pracy, uzyskuje 

pełnopłatny dzień wolny (należy jednak uprze-
dzić o tym pracodawcę, a z punktu krwiodaw-
stwa pobrać odpowiednie zaświadczenie). Do-
nacja jest również traktowana jako darowizna 
i obliczony zgodnie z przepisami ekwiwalent 
krwi oddanej w danym roku podatkowym 
może być odliczony od dochodu (do wysokości 
6% dochodu). Ponadto na każdej próbce wy-
konywanych jest wiele badań, w tym wiruso-
logiczne. W przypadku wyników pozytywnych 
dawca jest osobiście informowany i kierowany 
do odpowiedniego leczenia.

Już po pierwszej donacji otrzymuje się le-
gitymację Honorowego Dawcy Krwi. Osoba, 
która odda w dowolnym czasie min. pięć li-
trów krwi (kobieta) lub sześć litrów krwi (męż-
czyzna) może uzyskać tytuł „Zasłużonego Ho-
norowego Dawcy Krwi”, a wraz z nim odznakę 
i ustawowe prawo do dostępu do usług me-
dycznych bez kolejki oraz bezpłatnego dostę-
pu do niektórych leków. Po oddaniu 18 litrów 
krwi (mężczyzna) lub 15 litrów krwi (kobieta) 
dawca nabywa uprawnienia do bezpłatnego 
korzystania z usług ZTM w Warszawie, a od-
dając ponad 20 litrów krwi można otrzymać 
medal od ministra zdrowia.

W Józefowie 
Dni Krwiodawstwa w naszym mieście, przy 

parafi i pw. M.B. Częstochowskiej odbywają 
się od 1999 roku. Ich inicjatorem jest Janusz 
Krupa (obecnie Zasłużony dla Zdrowia i Naro-
du Dawca Krwi – oddał ponad 30 litrów krwi), 
który zachwycił się ideą honorowego krwio-
dawstwa i we współpracy ze śp. księdzem 
proboszczem Antolakiem i Regionalnym 
Centrum Krwiodawstwa i Krwiolecznictwa 
w Warszawie zorganizował możliwość regu-
larnego oddawania krwi w budynku Caritas. 
Pierwszy Dzień Krwiodawstwa odbył się przy 
kościele w sobotę 21 listopada 1999 roku 
– krew oddało wtedy 36 osób, w tym bar-
dzo dużo młodzieży. Rekordowa pod wzglę-
dem liczby dawców była akcja krwiodawstwa 
„100 litrów krwi na 100-lecie Niepodległości 
Polski”, podczas której krew oddało 247 osób. 

Jak dotąd odbyły się w Józefowie 83 dni 
krwiodawstwa, podczas których pobrano już 
ponad 1000 litrów krwi.

Od 2010 roku akcje krwiodawstwa odby-
wają się w niedziele w godzinach 9.00–13.00 
w Domu Św. Józefa. 

Następny Dzień Krwiodawstwa w naszej 
parafi i odbędzie się 24 listopada – pobijmy 
kolejny rekord, uratujmy jak najwięcej potrze-
bujących osób i zbudujmy jak najliczniejszą 
społeczność Honorowych Dawców w naszym 
mieście!

Więcej informacji można uzyskać m.in. 
pod adresem hƩ p://krwiodawcy.org oraz 
poprzez facebook Krwiodawstwo w Józe-
fowie.

Kinga Błaszczyk

20 lat akcji krwiodawstwa w Józefowie

Dar życia
Mimo znacznego zaawansowania dzisiejszej medycyny nie wynaleziono dotąd 
substytutu krwi, a więc nie ma innego sposobu pomocy dla osób potrzebują-
cych transfuzji niż pozyskanie krwi od innych osób. Dane statystyczne pokazu-
ją, że jeden na 10 pacjentów szpitala potrzebuje transfuzji, a krew potrzebna 
jest co minutę. Corocznie zapotrzebowanie na krew rośnie ponad dwukrotnie 
szybciej niż liczba dawców. Największe zapotrzebowanie na ten bezcenny lek 
ma miejsce w okresie ferii i wakacji, a najbardziej poszukiwana jest krew Rh(-), 
jednak żadnej krwi nie jest nigdy za dużo.

AKC JE SPOŁEC ZNE



Fo
t: 

Ka
ta

rz
yn

a 
M

ar
cin

ki
ew

ic
z

Podobnie jak twój tata i babcia chodziłeś 
do Szkoły Podstawowej nr 1 w Józefowie. 
A teraz jesteś w szkole baletowej. Masz 
dopiero 17 lat i w przeciwieństwie do wielu 
rówieśników masz jasno sprecyzowaną 
wizję własnej przyszłości. Jak to się stało? 

Rodzice chcieli, żebym uprawiał jakiś sport 
i jako dziecko chodziłem na zajęcia karate, któ-
re odbywały się po lekcjach na terenie szkoły. 
Ale nie bardzo mi się podobało to karate, to 
nie były wymarzone zajęcia dla mnie, chociaż 
trenerka uważała, że mam duże możliwości, 
bo umiem bardzo wysoko zarzucić nogą i je-
stem rozciągnięty. Nieco unikałem tych zajęć, 
szczególnie że w tym samym czasie, na gór-
nym holu, odbywały się zajęcia rytmiki. Często 
tam zaglądałem, trochę brałem w nich udział, 
aż wreszcie prowadzący te zajęcia zapropo-
nowali, żebym zapisał się na zajęcia taneczne 
w MOK-u. Wydało mi się to świetnym pomy-
słem, bo zawsze uwielbiałem tańczyć, w zasa-
dzie do każdego rodzaju muzyki. Podskórnie 
czułem, że taniec to moja pasja. 

Przełomowym momentem były 
zatem zajęcia w MOK-u i dołączenie 
do „Zespołu Tańca Polskiego?

Wcześniej przez pewien czas chodziłem na 
hip-hop do Tomasza Barańskiego. Uważam, 
że to doświadczenie też miało dla mnie duże 
znaczenie, dało mi inną perspektywę, poka-
zało nowe możliwości. A potem tak – zajęcia 
w MOK-u. Najważniejszą osobą, która przy-
czyniła się do tego, że jestem teraz tu, gdzie 
jestem, był Łukasz Neter, który po dwóch la-
tach prowadzenia mnie na zajęciach tanecz-
nych, jeżdżenia ze mną na konkursy i pokazy, 
zaproponował, żebym zdawał do szkoły bale-
towej. Zrobiłem badania, poszedłem na egza-
min i dostałem się. 

Byłeś dzieckiem w połowie podstawówki, 
a nauczyciel tańca powiedział rodzicom, 
że to jest ten moment, kiedy trzeba 
zdecydować o twojej przyszłości?

Tak, dokładnie. Chodziłem do szkoły w Józe-
fowie, a poza tym miałem zajęcia w szkole bale-
towej. Na początku było niełatwo. Dołączyłem 
do innych w trakcie programu – na poziomie 
klasy trzeciej, czyli miałem do nadrobienia dwa 
lata nauki i ćwiczeń – wszystkie podstawowe 
elementy i fi gury wypracowuje się z dziećmi 
w klasie pierwszej. Po skończeniu szóstej klasy, 
zamiast do gimnazjum, poszedłem do baletów-
ki już na „pełny etat”. I tak aż do tej pory.

Bardzo się cieszę z tego, że robię codzien-
nie to, co naprawdę kocham: tańczę w szkole, 
słucham muzyki, biorę udział w konkursach 
tanecznych. I osiągam na tych polach sukcesy. 
W ogólnopolskich konkursach zdobyłem dru-
gie i trzecie miejsca. 

Najbardziej spektakularnym sukcesem 
było zdobycie drugiego miejsca w międzyna-
rodowym konkursie w Szczecinie, w którym 
nagrodą były warsztaty taneczne na Florydzie. 
Dzięki temu przeżyłem taką niesamowitą przy-
godę, jaką był miesiąc spędzony w Stanach 
Zjednoczonych. Mieszkałem nad laguną w ho-
telu z basenami, w towarzystwie młodzieży 
z całego świata i od rana do wieczora zajmo-
wałem się tym, co kocham najbardziej. 

Jak udało Ci się pogodzić te wszystkie 
zajęcia z nauką. Na rozrywkę i spotkania 
towarzyskie chyba już nie miałeś czasu?

Na szczęście mam duże wsparcie w rodzi-
nie. Mama dba o moją dietę i garderobę, tata 
mógł tak się zorganizować, żeby codziennie 
wozić mnie na ulicę Moliera – przez pierwsze 
trzy lata dwa razy dziennie, przed lekcjami 
i po. Poza tym ciągle jakieś dodatkowe zajęcia, 
warsztaty, występy. Teraz już oczywiście zwy-
kle jeżdżę sam. 

Na kontakty z kolegami też nie narzekam, 
mam wielu znajomych, sporo okazji, żeby się 
z nimi spotkać. Między zajęciami czy spekta-
klami umawiamy się w pizzerii czy cukierni, 
chodzimy gdzieś razem, gadamy. Mam też do-
bre relacje z moim młodszym bratem. 

Czyli wszystkie te obawy, które dręczą 
twoich rówieśników i ich rodziców, 
dotyczące wyboru zawodu, są Ci 
zupełnie obce. Trafi łeś w swoją niszę…

Tak, uwielbiam balet i taniec. Cieszę się, że 
mogę to robić. Chciałbym po maturze praco-
wać w Teatrze Wielkim, chociaż tata chciałby, 
żebym od razu poszedł na studia na uniwer-
sytecie muzycznym. Na razie nie jestem do 
tego przekonany, wolałbym raczej zdawać na 
Akademię Sztuk Pięknych... Wyobrażam so-
bie, że gdy skończy się moja kariera baletowa, 
to mógłbym się zająć na przykład dekorator-
stwem wnętrz. Ta dziedzina też mnie interesu-
je, lubię malować – przez pewien czas uczęsz-
czałem na zajęcia plastyczne. To jest mój plan 
B. Myślałem też o aktorstwie, ale na razie sku-
piam się na balecie. 

A zatem życzę dalszych sukcesów. 
Jak myślisz, czy Józefów nadal będzie 
twoim domem, gdy będziesz w szczycie 
kariery, czy raczej przewidujesz, 
że wciągnie Cię wielki świat? 

Chciałbym podróżować, zwiedzić Europę, 
mógłbym pracować za granicą, a nawet miesz-
kać. Ale Józefów to miejsce, gdzie chciałbym 
wracać. Tu się wszystko zaczęło…

Rozmawiała: Katarzyna Marcinkiewicz

Życie na batutach

Od lat Józefów plasuje się w czołówce miejsc posiadających najlepsze warun-
ki do życia. A jak postrzegamy nasz wspólny dom jako mieszkańcy… Kim są 
józefowianie i co mają do powiedzenia…

Alan Polański – przyszłoroczny maturzysta, wielokrotnie nagradzany uczeń warszaw-
skiej szkoły baletowej im. Romana Turczynowicza i jej wielokrotny oraz doceniony repre-
zentant. Wychowanek Miejskiego Ośrodka Kultury w Józefowie – sekcji tanecznej pod 
kierunkiem Łukasza Netera. Chluba i duma rodziny mieszkającej w Józefowie od pokoleń. 
Spotykamy się w rodzinnym domu Łukasza przy ulicy Nowej.  
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Nadleśnictwo zarządza w Józefowie 
60 hektarami lasów, natomiast gruntów le-
śnych bez prawa zabudowy mamy 506 hekta-
rów, co stanowi 21,17% powierzchni Józefowa. 
To dalece nie wszystko, ponieważ właściwie 
cały obszar gminy to tereny w różnym stopniu 
zadrzewione. Są działki, na których drzewa, 
zieleń stanowią 80%, 60% powierzchni. Tere-
ny te o oznaczeniach Lm, Ls, B, Bp mają prawo 
bycia zabudowanymi w różnym stopniu, co 
jest ściśle ustalone w Studium Zagospodaro-
wania Przestrzennego. Znaczy to tyle, że zieleń 
o charakterze leśnym występuje w Józefowie 
w stopniu zróżnicowanym – często są to tere-
ny silnie zadrzewione, gdzie domy toną w zie-
leni, zaś w miejscach, gdzie kiedyś obowiązy-
wały niskie normatywy powierzchni działek, 
drzew nie ma prawie w ogóle lub jest ich nie-
wiele, jak w obszarze centralnego Michalina. 
Najdobitniej widać ten efekt na mapie Google, 
gdzie wersja satelitarna pokazuje, że obszar Jó-
zefowa to tereny o przewadze różnych odcieni 
koloru zielonego. 

Co lasom szkodzi
Do lasu nie powinniśmy wjeżdżać samo-

chodami, prawo tego zakazuje. Jakkolwiek 
w Józefowie nie jest to proste: jadąc niektó-
rymi ulicami nie mamy pojęcia, że to już jest 
to miejsce, gdzie nie powinniśmy się znaleźć. 
Niektórzy próbują jakoś temu zaradzić. W są-
siednim Wawrze pojawiła się inicjatywa ozna-
czania traktów leśnych stosownymi tablicami 
i szlabanami. Przepisy nie nakazują tego zna-
kowania i w ten sposób ktoś jadący samocho-
dem nie wie, że prawo mu tego zabrania. 

Nadleśnictwo oznacza tylko niektóre miej-
sca zakazane, nie ma możliwości oznakowania 
całego lasu, wszystkich ścieżek i duktów. 

Samochód w lesie jest także zagrożeniem 
pożarowym. Katalizator, tłumik powodują 
swym działaniem wyższą temperaturę niż 
temperatura zapłonu ściółki.

Nadleśnictwo pilnuje spraw przeciwpożaro-
wych we współpracy ze strażą pożarną – pań-
stwową i ochotniczą. Nie należy palić ognisk, 
grillować w sposób sprzeczny ze zdrowym 

rozsądkiem. Prawo miejskie zabrania palenia 
w Józefowie ognisk. Kłopot pozbywania się od-
padów zielonych, liści, igieł rozwiązał ich wy-
wóz zapewniany przez gminę.

Problemem współżycia ludzi i przyrody są 
rozmaite sporty, które są uprawiane w lasach, 
jak jazdy hałaśliwymi quadami, motocyklami 
do crossu. Wiadomo skądinąd, że środowiska 
tych sportów są złożone z ludzi, którzy chcieli-
by móc je uprawiać legalnie. Nie za bardzo wia-
domo, jak by to miało się odbywać, ponieważ 
brak jest w tym względzie uregulowań praw-
nych. Nierozwiązywalnym problemem jest 
nocne jeżdżenie po lesie szybkimi, głośnymi 
samochodami.

Szkodniki owadzie. Występowanie przy-
płaszczka granatka jest nadal poważnym 
problemem. Jest on tym większy, im bardziej 
pozbywamy się sosen, ponieważ odsłanianie 
terenu sprzyja jego nasłonecznianiu – tworzą 
się warunki sprzyjające rozprzestrzenianiu się 
tego owada. Pojawił się inny szkodnik – kornik 
ostrozębny (nie należy mylić go z kornikiem 
drukarzem), który bardzo szybko się rozmna-
ża. Żeruje wysoko w koronach sosen i ciężko 
jest z nim walczyć. Rozwiązaniem jest jak naj-
szybsze wycięcie zaatakowanej sosny, fi zyczna 
eliminacja korony, która pod wpływem dzia-
łania owada zmienia kolor na rudy. Nie wolno 
działać pochopnie – podejrzewając atak szkod-
nika należy ten fakt zgłosić w nadleśnictwie lub 
gminie.

Co roku dosadzamy 
tysiące drzew

Według danych Urzędu Miasta w 2019 roku 
rozpatrywano ponad 400 spraw związanych 
z wycinką drzew. W ich wyniku zezwolono na 
wycięcie 1000 z nich – z przyczyn inwestycyj-
nych lub uschnięcia drzew. Liczba spraw z roku 
na rok rośnie, w większości wnioski o wycinkę 
dotyczą drzew suchych.

Jeżeli już doszło do wycinki z rozmaitych 
powodów (miejsce pod dom, atak szkodnika 
owadziego, uschnięcie drzewa), jest na to pro-
sta rada – należy w takim wypadku posadzić 
nowe drzewo. 

Leśnicy służą pomocą przy dosadzaniu, aby 
ta działalność miała jak największy sens. W Jó-
zefowie podczas dorocznego, wiosennego 
kiermaszu ogrodniczego „Upiększamy nasze 
miasto” nadleśnictwo dostarczyło mieszkań-
com bezpłatne sadzonki buka i sosny. Sadźmy 
sosny, bo one się tu najlepiej czują. Unikajmy 
sadzenia drzew egzotycznych, które może i są 
efektowne, ale jednak Józefów nie jest dla nich 
najlepszym środowiskiem.

Czyste rynny czy dobre 
samopoczucie?

Jakkolwiek rzadkie, zdarzają się wypadki, 
gdy inwestorzy postanawiają pozbywać się 
drzew ze swych działek. Na to nie ma właści-
wie rady – gdy ktoś zacznie las na swej działce 
degenerować, niszczyć. 

Ci, którzy czasem niefrasobliwie pozbawili 
się drzew, często potem tego żałują. Obawia-
jąc się zapchanych rynien, zielenienia dachu 
pozbawili się mikroklimatu, który powoduje, że 
nagłe zdarzenia, jak przymrozek, wysoka tem-
peratura są spowalniane przez las. Nadmier-
ne wycinanie drzew pozbawia mieszkańców 
chmur olejków eterycznych, które są dobre dla 
naszego zdrowia, samopoczucia. 

Po usunięciu lasu bezpowrotnie znikają 
też rośliny sąsiadujące, zwierzęta (wiewiór-
ki, ptaki), cały tzw. biotop – różne gatunki 
owadów, grzybów. Znika cień, który popra-
wia nam w upalny dzień samopoczucie. Las 
jest buforem, który łagodzi zjawiska fi zyczne 
– siłę wiatru, w lesie zwykle temperatura jest 
o 2–3 stopnie niższa latem i wyższa o kilka 
stopni zimą. Las utrzymuje wilgoć i dobrze ją 
zagospodarowuje, spowalnia zmiany klima-
tu. Przeciwdziała silnie wiejącym wiatrom. 
Owszem, zdarzają się katastrofy – huragany 
przewracające drzewa, ale jest to niezwykle 
rzadkie. 

Są ludzie, którzy twierdzą, że przytulając się 
do drzew pobierają od nich dobrą energię. Być 
może wystarczy jedynie to, że będziemy żyć 
z nimi w zgodzie? Przy tych dobrych rzeczach 
zdarzający się raz na kilkadziesiąt lat huragan 
to fakt, który powoduje, że bilans współistnie-
nia lasów i ludzi jest zdecydowanie dodatni.

Szanujmy las
Idźmy za radą nadleśniczego Dawidziu-

ka: szanujmy las, który pozostał na naszej 
działce. Jeżeli mamy możliwości, posadźmy 
na działce coś jeszcze, w luce, przerzedzeniu 
dosadźmy kilka sosen lub drzewa innego 
gatunku występującego w Polsce. Nie dewa-
stujmy lasu, korzystajmy z niego rozsądnie, 
z głową: chodźmy, spacerujmy, zbierajmy 
grzyby, jagody, ale nie śmiećmy. Chodźmy 
z psami – ale na smyczy i zwracajmy uwagę 
na zagrożenie pożarowe. 

Zbigniew Kozłowski

Józefów to ludzie i drzewa, konkretnie 20 tysięcy ludzi 
i 400 tysięcy drzew. Na każdego z nas przypada 20 drzew. 
Niewielu z naszych sąsiadów – choćby ze stołecznej Warszawy 
– może tak o sobie powiedzieć.

Leśny zakątek
Jak traktujemy nasze drzewa, czy żyjemy w zgodzie z naturą? Nadleśniczy Artur 
Dawidziuk z Nadleśnictwa w Celestynowie odpowiedział, że relacja mieszkań-
ców i przyrody jest trudna, choć wysoko cenionym atutem mieszkania w Jó-
zefowie jest bliskość lasu, sosen, których jest tu dużo i są na wyciągnięcie ręki.

EKOLOGIA I ZDROWIE
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Przypomnienie faktów:
• 26 marca 2018 roku Fundacja TVN „Nie 

jesteś sam”, która w 2021 r. będzie obcho-
dziła jubileusz 10-lecia działalności, złożyła 
pisemną ofertę dotyczącą sfi nansowania 
inwestycji polegającej na wybudowaniu 
na terenie miasta Józefowa domu opieki 
nad osobami starszymi wraz z jego wypo-
sażeniem i nieodpłatnego przekazania go-
towego i wyposażonego obiektu na rzecz 
i we władanie naszego samorządu.

• 6 kwietnia 2018 roku Rada Miasta podję-
ła stanowisko przychylne tej inicjatywie. 
„… Rada Miasta Józefowa oferuje pełne 
wsparcie przy realizacji inwestycji na te-
renie Józefowa, łącznie z wytypowaniem 
i nieodpłatnym udostępnieniem inwesto-
rowi odpowiedniej działki budowlanej wraz 
z przyłączami i infrastrukturą. …”

• Miasto wytypowało dwie działki 1,3 h na 
rogu ulic Rejtana i Dobrej. Konsekwencją tej 
decyzji była uchwała nr 404/VII/2018 Rady 
Miasta Józefowa z 6 kwietnia 2018 roku 

w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego miasta Józefowa dla terenu 
położonego u zbiegu ul. Dobrej i Rejtana (w 
studium była możliwość takiej inwestycji 
na tym terenie, należało doprowadzić plan 
do tego, co już było uchwalone w studium).
Większość radnych była za, część zacho-
wała wstrzemięźliwość.

Części okolicznych mieszkańców nie 
spodobała się ta inwestycja. Zebrali podpisy 
przeciwne zmianie planu zagospodarowania.   
Mieszkańcy w liście do Rady Miasta i podczas 
posiedzeń Komisji Zagospodarowania Prze-
strzennego protestowali  przeciwko lokalizacji 
domu seniora w pobliżu ich domostw, w za-
cisznej leśnej enklawie. Podkreślali, że rozu-
mieją potrzebę takiej inwestycji w Józefowie 
i jej wagę, ale żądali – nie budujcie obok nas, 
znajdźcie inną lokalizację.   

Posiedzenie Komisji Ładu Przestrzennego 
i Ochrony Środowiska Rady Miasta, które od-
było się 9 października, poświęcone było pre-
zentacji pomysłu budowy „Rezydencji Senio-
ra” – domu dla emerytowanych architektów 
w pobliżu rezerwatu Wyspy Zawadowskie. 

Autorka projektu mgr inż. arch. Dorote 
Katelbach chce, aby w „Rezydencji Seniora” 
znaleźli swą ostoję członkowie jej pokolenia 
– koledzy, z którymi w życiu zawodowym zre-
alizowała wiele rozmaitych obiektów. Dom ma 
zapewnić osobom, które zakończyły zawo-
dową aktywność i obecnie cieszą się trzecim 
wiekiem, korzystanie w pełni z radości życia 
w odpowiednim dla tego celu otoczeniu. 

Pomysłodawcy projektu znaleźli dla realiza-

cji swej idei obszerną, blisko hektarową dział-
kę u wylotu ulicy Owsianej. Z kilkumetrowej, 
piaszczystej wydmy rozciąga się tu wspaniały 
widok na Dolinę Wisły, jej zakola, bujną roślin-
ność, malownicze otoczenie. O rzut kamie-
niem jest Jezioro Łacha.

Inwestorzy przewidują rozmaite role obiek-
tu. Stworzą strukturę usługową dla różnych 
grup seniorów. Będzie tam możliwy pobyt sta-
ły, krótkoterminowy lub dzienny. 

Ale to dopiero początek możliwości, jakie 
„Rezydencja Seniora” da jej użytkownikom. 
Będzie to w pełni wyposażona jednostka 
opiekuńcza, umożliwiająca mieszkańcom 
kompleksową opiekę – od wyżywienia, po-
przez opiekę medyczną, aż po rehabilitację. 

Projektanci przewidzieli basen o wymiarach 
16 x 8 metrów, jacuzzi, obszerne sale do za-
jęć rehabilitacji, pomieszczenia dla fryzjera 
i kosmetyczki, kawiarnię i bar. Nad basenem 
zaplanowano rozsuwany częściowo dach, 
a na nim taras i ogród. Moduły mieszkalne 
będą wyposażone w wychodzące na zachód 
balkony.

Inwestorzy przewidują rozmaite możliwo-
ści aktywnej rekreacji dzieci, wnuków i dziad-
ków, do czego z całą pewnością przyczyni się 
sąsiedztwo Wisły i Jeziora Łacha, gdzie przyszli 
mieszkańcy marzą o łowieniu ryb. 

Oprócz powyższych, ważne dla autorów 
pomysłu są aspekty ekologiczne. Poprzez za-
stosowanie systemów pozyskiwania energii 

Dlaczego Fundacja TVN 
„Nie jesteś sam” nie ufunduje 
w Józefowie domu seniora

Czy znajdzie swoje urzeczywistnienie w Józefowie przy Wyspach Zawadowskich?

Śmiała wizja środowiska architektów
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Podczas XVI sesji Rady Miasta wręczono nagrody dla nauczycieli z okazji Dnia Edukacji Na-
rodowej. Wyróżnienia otrzymali: Ewa Ziemińska i Marzena Ragus ze Szkoły Podstawowej nr 1, 
Jolanta Czarnecka, Danuta Ćwiek i Krzysztofa Mitek ze Szkoły Podstawowej nr 2, Lidia Krupa, 
Lidia Piechucka i Elżbieta Wasążnik ze Szkoły Podstawowej nr 3, Elżbieta Szymańska z Miej-
skiego Przedszkola nr 1, Monika Sobczyk z Miejskiego Przedszkola nr 2.

Dwóch mieszkańców Józefowa – Dariusz Wojda i Ludwik Uzarski – otrzymało nagrody od 
burmistrza i dyrektora Integracyjnego Centrum Sportu i Rekreacji. Dariusz Wojda ukończył 
Ultra Mirage (100-kilometrowy bieg przez pustynię) zbierając fundusze na budowę studni 
w Sudanie, zaś Ludwik Uzarski to oldboj kontynuujący uprawianie wielu sportów, klient jó-
zefowskiego ICSiR od początku istnienia ośrodka i propagator sportu wśród wszystkich grup 
wiekowych. Gratulacje!

W tym roku naszej józefowskiej organizacji skupiającej ponad 550 emerytów, rencistów 
i inwalidów stuknęło 50 lat działalności. Z tej doniosłej okazji w sali widowiskowej Miejskiego 
Ośrodka Kultury zasiadła silna reprezentacja seniorów oraz goście.

Barbara Chejak, szefowa związku „od zawsze”, przypomniała czym zajmują się józefow-
scy seniorzy – spotkaniami świątecznymi, potańcówkami, wycieczkami na spektakle teatral-
ne i koncerty oraz licznymi turnusami wypoczynkowo-rehabilitacyjnymi w kraju i za granicą. 
Działalność związkowa to także koleżeńska samopomoc.

Burmistrzowie Marek Banaszek i Piotr Gąszcz oraz przewodniczący Rady Miasta Mariusz 
Batorski wręczyli laptop, wielu seniorów na organizowanych przez miasto kursach podniosło 
już swoje kwalifi kacje cyfrowe. Po wysłuchaniu serdecznych życzeń były torty i mały poczę-
stunek, a potem koncert. 

S

Nagrody dla nauczycieli i sportowców

Jubileusz organizacji seniorów

• W następstwie tych działań 23 września 
2019 roku Fundacja TVN „Nie jesteś sam” 
skierowała do Burmistrza Miasta Józefowa 
pismo, w którym czytamy m.in. „… Powo-
dem odstąpienia od projektu jest wysoce 
uprawdopodobnione ryzyko nadmiernego 
wydłużenia się procedury zmiany Planu 
Zagospodarowania Przestrzennego wa-
runkującego lokalizację inwestycji, które 
spowodowane jest między innymi prote-
stami mieszkańców Józefowa. W związku 
z powyższym wyznaczony na rok 2021 ter-
min zakończenia inwestycji może okazać się 
niemożliwy do osiągnięcia.
Ponadto Fundacja TVN „Nie jesteś sam”, 

jako organizacja pożytku publicznego, pro-
wadząc działalność charytatywną z pozyska-
nych datków społecznych, nie jest zaintere-
sowana realizacją projektów, które budzą 
kontrowersje w lokalnej społeczności.”

(z)

ze źródeł odnawialnych, systemów kontroli 
oświetlenia, klimatyzowania pomieszczeń, 
obiekt będzie nie tylko konsumentem, ale 
także producentem energii. Umieszczona na 
dachu farma fotowoltaiczna o powierzchni 
1200 metrów kwadratowych wyprodukuje 
rocznie energię o wartości 90 000 zł.

„Rezydencja Seniora” będzie realizowana 
w formule PSA – Prostej Spółki Akcyjnej. Prze-
widuje się, że właściciele będą jednocześnie 
udziałowcami spółki. Koszty jednego modułu 
mieszkalnego oszacowano na 510 tysięcy zł, 
a całego przedsięwzięcia na 42 mln zł. Mie-
sięczny koszt pobytu pensjonariusza w ośrod-
ku to 3000 zł.

Radni nie kryli przed prezentującymi pro-
jekt swych wątpliwości – dotyczyły one kosz-
tów inwestycji, możliwości pomieszczenia 
obiektów na działce. Pytano o ewentualność 
wystąpienia protestów organizacji ekologicz-
nych. Inwestorzy się z nimi liczą, choć uważa-
ją, że po wyjaśnieniu potencjalnych zagrożeń 
protesty, jeśli takie się pojawią, przestaną być 
problemem. Padły pytania o korzyści z tytułu 
inwestycji dla mieszkańców gminy. Zdaniem 
inwestorów będzie to – na przykład – możli-
wość korzystania z parku senioralnego.

Przed autorami projektu daleka droga do 
celu, a przed Radą Miasta dyskusja nad zmianą 
Studium Zagospodarowania Przestrzennego. 
Przewodniczący Mariusz Batorski ocenił, że 
procedury zmiany dokumentów zezwalają-
cych na inwestycję potrwają od roku do trzech 
lat ze względu na sąsiedztwo obszarów chro-
nionych Natura 2000 i terenu rezerwatu. Nie 
zniechęca to pomysłodawców budowy domu 
seniora, których celem podczas posiedzenia 
było zdobycie przychylności władz miasta dla 
idei inwestycji.

Tekst i foto: Zbigniew Kozłowski
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Integracyjne Centrum Sportu i Rekreacji

Józefovia Józefów Uniwersytet 
Trzeciego Wieku

Pongori Artengo IKRTS Józefów

Dla seniorów 
Zarząd Rejonowy Polskiego Związku Eme-

rytów, Rencistów i Inwalidów w Józefowie 
zaprasza na spotkanie z Wiktorią Jaworską, 
studentką Akademii Wychowania Fizycznego, 
która przeprowadzi cztery wykłady na temat 
„Zachowań prozdrowotnych osób starszych”.

Wykłady będą się odbywały w Domu Na-
uki i Sztuki przy ul. Wyszyńskiego 4 o godz. 
13.00 w dniach 15 i 25 listopada, 9 grudnia 
i 13 stycznia.

Zachęcamy seniorów 
do zasilenia naszych 
szeregów

Przy zapisie należy posiadać: dowód oso-
bisty, legitymację ZUS, jedno zdjęcie do legi-
tymacji. Opłaty: wpisowe – 3 zł, legitymacja 
członkowska – 5 zł, roczna składka członkow-
ska – 30 zł. 

Dyżurujemy w poniedziałki i czwartki 
w godz. 10.00–13.00 w Domu Nauki i Sztuki 
przy ul. Wyszyńskiego 4. 

Wycieczka do Krakowa
W dniach 28-29 grudnia zaplanowaliśmy 

wycieczkę do Krakowa na zwiedzanie szopek 
bożonarodzeniowych. Zapisy w biurze zarządu.

Świąteczne spotkanie
Zapraszamy na spotkanie z okazji świąt Bo-

żego Narodzenia, które odbędzie się 20 grud-
nia o godz. 15.00 w Szkole Podstawowej nr 3 
przy ul. Leśnej 39 (dawne gimnazjum).

W dniach 8–11 listopada w halach spor-
towych w Karczewie i Józefowie rozegrany 
zostanie XI Ogólnopolski Turniej Piłki Ręcznej 
Dziewcząt Karczew Cup 2019. Rywalizacja 
toczyć się będzie w ramach trzech katego-
rii wiekowych: roczników 2007 i młodszych, 
2005/2006 oraz 2004. 

11 listopada w ramach obchodów Świę-
ta Niepodległości odbędzie się 11. odsłona 
tradycyjnego biegu ulicznego dla dzieci 
i dorosłych. Start, meta oraz biuro zawo-
dów, wzorem lat ubiegłych, zlokalizowane 
zostaną na ulicy Polnej w pobliżu sklepu Top 
Market. 

Numery startowe będzie można odbierać 
9 i 10 listopada w kasie ICSiR oraz w godz. 
11.30–13.30 w dniu biegu w biurze zawodów. 
Od 2 listopada natomiast w kasie ICSiR dostęp-
ne będą druki zgód rodziców/opiekunów na 
udział dzieci w imprezie, których wypełnienie 
i podpisanie będzie warunkiem uczestnictwa 
niepełnoletnich w biegu.

Dystanse i kategorie wiekowe
• I kategoria – uczniowie klas 1–2 szkół pod-

stawowych – dystans 300 m 
• II kategoria – uczniowie klas 3–5 szkół pod-

stawowych – dystans 1 km 
• III kategoria – uczniowie klas 6–8 szkół pod-

stawowych – dystans 2 km (jedna pętla)
• IV kategoria – open – dystans 4 km (dwie pętle)
Harmonogram biegu
• Od 11.30 – przyjmowanie zgłoszeń do bie-

gu niepodległości 
• 13.00 – wspólna rozgrzewka wszystkich 

uczestników
• 13.15 – start I kategorii na 300 m
• 13.30 – start II kategorii na 1 km
• 13.45 – start III kategorii na 2 km 
• 14.10 – start IV kategorii na 4 km
• 14.40 – dekoracja zwycięzców biegu nie-

podległości na Skwerze im. Jana Pawła II
Trasy biegu
• 300 m – ulicą Polną
• 1 km – Polna-Górna-Spokojna-Piotra Skar-

gi-Polna 

• 2 km – Polna-Nowa-Cicha-Piotra Skargi-
-Polna
Wszyscy uczestnicy biegu otrzymają pa-

miątkowe medale. W biegach młodzieżowych 
organizator przewiduje nagrody niespodzianki.

W środę i czwartek 13–14 listopada 
na basenie przy ulicy Długiej odbędzie się 
Ogólnopolski Sprawdzian Wytrzymałości 
i Wszechstronności Pływackiej organizowa-
ny we współpracy z Victorią Józefów. Zawody 
odbędą się na dystansach 400 i 800 metrów 
kraulem oraz 200 metrów stylem zmiennym. 
Rywalizować będą dzieci 11- i 12-letnie.

W czwartek i piątek 21–22 listopada na 
tym samym obiekcie odbędą się natomiast 
XVII Zawody Pływackie Szkół Podstawo-
wych o Puchar Burmistrza Józefowa.

W sobotę 23 listopada hala sportowa przy 
ulicy Długiej 44 zapełni się świetnie rokującymi 
adeptami judo, którzy wezmą udział w kolejnej 
edycji Kuźni Młodych Talentów, jednej z naj-
ważniejszych imprez w kalendarzu klubu Yuko 
Józefów.

IV liga, grupa II:
W sobotę 9 listopada o godz. 12.00 w ramach przedostatniej kolejki rundy jesiennej za-

wodnicy Damiana Politańskiego podejmą przed własną publicznością silną Pilicę Białobrzegi. 
Mecz odbędzie się na stadionie przy ulicy Dolnej 19.
Klasa A, grupa II:

Także jedno spotkanie rozegra w tym miesiącu na własnym obiekcie drużyna rezerw Jó-
zefovii. Piłkarze prowadzeni przez Roberta Rokickiego 2 listopada o godz. 16.00 zmierzą się 
z Wisłą Maciejowice. Zapraszamy na stadion przy ulicy Dolnej 19. MP

Na wykłady UTW, które odbywają się 
w środy o godz. 18.00 w sali widowiskowej 
Miejskiego Ośrodka Kultury, wstęp jest wolny.
• 6 listopada – Wojna polsko-bolszewicka. 

Geneza i konsekwencje – dr Janusz Osica
• 13 listopada – Stanisław Żółkiewski – prof. 

Hieronim Grela
• 20 listopada – Michał Elwiro Andriolli, pa-

tron naszego ronda – Robert Lewandow-
ski, historyk, pasjonat drewnianej architek-
tury świdermajer.

• 27 listopada – Jesteś tym, co jesz 
– lek. med. Grzegorz Witkowski

II liga mężczyzn:
W niedzielę 17 listopada o godz. 11.00 w hali Integracyjnego Centrum Sportu i Rekreacji zo-
stanie rozegrany mecz II ligi tenisa stołowego pomiędzy Pongori Artengo IKRTS-em Józefów 
i NOSiR-em Nowy Dwór Mazowiecki. Prowadzeni przez Pawła Chułerańskiego gospodarze 
będą faworytem tego spotkania. Zachęcamy do kibicowania.

POLEC AMY W LISTOPADZIE 
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Miejski Ośrodek Kultury

MLKS Józefovia 

Czy będzie tytuł „szkółki PZPN”?

„Mistrzowie ilustracji” – część I – to ty-
tuł wystawy prezentującej prace wybitnych 
ilustratorów, którzy współtworzyli świetność 
polskiej grafi ki książkowej w jej najlepszym 
okresie. Bohdan Butenko, Anna Kołakowska, 
Danuta Konwicka, Zbigniew Lengren, Maria 
Orłowska-Gabryś, Mirosław Pokora, Jan Mar-
cin Szancer i Teresa Wilbik to artyści, których 
niezwykłe ilustracje na trwałe zapisały się 
w pamięci kilku pokoleń młodych czytelników, 
tworząc z ilustrowanymi tekstami nierozerwal-
ną całość. Miejsce: Galeria Wejście MOK-u.
• Piątek, 8 listopada o godz. 18.00 Wernisaż 

wystawy haŌ owanych obrazów Barbary 
Kazubek. Miejsce: Galeria Rama MOK-u.

• Sobota, 9 listopada o godz. 18.00 Prelekcja 
z pokazem zdjęć prowadzona przez wice-
prezeskę Fundacji Działań Lokalnych Po-
bliża – Hannę Bąbik „Pod polską fl agą do-
okoła świata”. Ciekawa opowieść o niemal 
nieznanej, a jednej z największych przygód 
20-lecia międzywojennego – o wyczynie 
podróży samochodem z Warszawy dooko-
ła świata w latach 1926–1928, przedsię-
wziętej przez czterech młodych ludzi, pod 
patronatem najwyższych władz: prezyden-
ta Ignacego Mościckiego i marszałka Józe-
fa Piłsudskiego, by głosić odzyskanie przez 
Polskę niepodległości. Inicjatorem podróży 
był zapalony cyklista, brat przedwojennej 
aktorki Jadwigi Smosarskiej, Eugeniusz, 

a jedynym, który „opasał fl agą polską kulę 
ziemską”, był młody harcerz Jerzy Jeliń-
ski, mieszkaniec Starej Miłosny w obecnej 
dzielnicy Wesoła. Do księgi pamiątkowej 
na różnych etapach podróży swoje podpi-
sy składali prezydenci, premierzy, królowie, 
papież, prezydent USA, gwiazdy Hollywo-
od, a nawet cesarz Japonii.

• Niedziela, 10 listopada o godz. 18.00 Se-
ans filmowy „Niepodległość”. Film po-
kazuje drogę do odzyskania niepodległo-
ści w 1918 roku, walkę o jej utrzymanie 
w pierwszych latach II Rzeczypospolitej 
oraz budowę nowej, niepodległej Polski. 

• Piątek, 15 listopada o godz. 18.00 Sztuka 
dla dorosłych „Kocie oczy i akty, czyli Mo-
digliani” Prowadzenie: mgr historii sztuki 
Katarzyna Białkowska-Cacko. Miejsce: Dom 
Nauki i Sztuki.

• Sobota, 16 listopada w godz. 10.00–12.00 
Kaligrafia dla każdego „Piękne litery”. 
Prowadzenie: Barbara Galińska. Na miej-
scu możliwość zakupu zestawu startowego 
– obsadka plus stalówka. Udział w warsz-
tacie jest płatny: 60 zł. Zapisy: agnieszka.
jung@mokjozefow.pl, tel. 22 789 22 84.

• Godz. 18.00 Adam Snopek Show – niezapo-
mniany wieczór muzyczny przy fortepianie 
z dużą dawką humoru i dobrej zabawy! 
– Od Bogurodzicy do AC/DC. Cena biletu: 
20 zł. Miejsce: sala widowiskowa MOK-u.

• Niedziela, 17 listopada o godz. 18.00 Ka-
baret „Ciach” z najnowszym programem 
„Gołębie i krety”. Cena biletu: 50 zł.

• Piątek, 22 listopada o godz. 18.00 Cykl fi l-
mów dokumentalnych „Porozmawiaj 
z naturą” – III fi lm „GMO. Wszyscy jeste-
śmy królikami doświadczalnymi” (2012). 
Wstęp wolny.

• Sobota, 23 listopada w godz. 11.00–13.00 
Piernikowanie – Świąteczne Pomaganie 
2019. Akcja na rzecz Domowego Hospi-
cjum Dziecięcego Promyczek z Otwocka, 
VII edycja. Zapraszamy na warsztaty deko-
rowania świątecznych pierników. Spotkanie 
rozpocznie się półgodzinnym szkoleniem 
z przygotowywania lukru, tutek oraz technik 
zdobienia. Udekorowane pierniki zostaną 
przekazane na rzecz hospicjum. Więcej na 
www.hospicjumpromyczek.pl. Wstęp wol-
ny. Zapisy: agnieszka.jung@mokjozefow.pl, 
tel. 22 789 22 84. Miejsce: Klub Hydrofornia.

• Sobota, 23 listopada o godz. 18.00 Wieczór 
z teatrem tańca francuskiego choreografa 
Thierrego Vergera. Cena biletu: 20 zł nor-
malny, dla młodzieży i studentów – 10 zł. 

• Niedziela, 24 listopada o godz. 18.00 Spek-
takl „Rozkłady jazdy” – czeski humor i an-
gielska farsa. Brawurowy duet aktorski: 
Hanna Konarowska i Sebastian Cybulski. 
Autor: Peter Zelenka. Cena biletu: 20 zł. 

• Sobota, 30 listopada o godz. 18.00 Andrzej-
kowy koncert „Magic of the Queen – Live 
Tribute Show”. Cena biletu: 20 zł. 

Pierwsza drużyna naszego klubu w paź-
dzierniku rozegrała cztery mecze zdobywając 
cztery cenne punkty. W pierwszym z nich zdo-
byliśmy jeden punkt remisując na wyjeździe 
z Żyrardowianką 2:2, po czym w kolejnym me-
czu rozgrywanym na własnym terenie z Bło-
nianką przegraliśmy 0:3. 

19 października wyjechaliśmy po punkty 
na mecz z Unią Warszawa, ale niestety i tam 
nie udało nam się pokonać rywali, przegrali-
śmy 1:0. 

26 października na własnym obiekcie gości-
liśmy drużynę Mszczonowianki, z którą udało 
się wygrać 2:0 po trafi eniach Dominika Dukal-
skiego (z karnego) oraz Macieja Żaczka.

Po październikowych zmaganiach Józefovia 
zajmuje 14. miejsce z dziewięcioma punktami 
na koncie. Przed drużyną trenera Damiana Po-
litańskiego jeszcze trzy mecze rundy jesiennej, 
na które serdecznie zapraszamy. 

Grające w klasie A rezerwy, po czterech 
październikowych porażkach (3:1 z KS Wesoła, 

1:7 z PKS Radość, 4:0 z AKS Zły oraz 0:4 z OKS 
Start Otwock) posiadają 15 punktów i zajmują 
nadal piąte miejsce, ale strata do lidera zwięk-
szyła się do 16 punktów.

W ostatnim numerze „JnŚ” dziękowałam 
Państwu za zaangażowanie i pomoc przy skła-
daniu wniosków o certyfi kację szkółek PZPN. 
Czekaliśmy na decyzję związku w sprawie 
przyznania tytułu szkółki PZPN. Niestety do-
wiedzieliśmy się ostatnio, że w związku z tym, 
że w całej Polsce wnioski złożyło więcej klubów 
niż PZPN się spodziewał, wszystkie decyzje zo-
staną ogłoszone dopiero pod koniec listopada. 
Więc jeszcze raz dziękujemy i uzbrojeni w cier-
pliwość czekamy na (miejmy nadzieję) dobre 
wiadomości.

Zapraszamy na wszystkie mecze rundy je-
siennej, a szczególnie na spotkania IV ligi.

Kontakt w każdej sprawie związanej z MLKS 
Józefovia pod numerem tel. 533 491 908.

Ewa Komar

POLEC AMY 
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W razie awarii 
oświetlenia ulicznego
O oświetlenie uliczne w Józefowie dba 
fi rma ELVOT Bogdan Uziębło. Zgłosze-
nia awarii: tel. 698 500 084, e-mail: 
elvot@tlen.pl
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W sprawie odpadów 
komunalnych
Referat Gospodarki Komunalnej 
Urzędu Miasta ul. Kard. Wyszyńskie-
go 1, tel. 22 779 00 55
Zakład Obsługi Piękne Miasto
tel. 22 612 13 37, kierownik@zojoze-
fow.pl
Biuro Obsługi Klienta Lekaro 
tel. 22 185 52 51, lekaro@lekaro.pl

Ważne telefony: 
Burmistrz Marek Banaszek i wice-
burmistrz Piotr Gąszcz: 22 779 00 25
Biuro Obsługi Klienta Urzędu Miej-
skiego: 22 779 00 00, fax 22 779 00 15
Przewodniczący Rady Miasta Ma-
riusz Batorski: 22 779 00 40
Straż Miejska: 22 789 22 12, 
513 188 882
Straż Miejska w Józefowie pełni służbę 
w dni robocze w godz. 7.00–22.00
Policja: 22 789 21 07, dzielnicowy 
rejonu nr 1 mł. asp. Piotr Chudek 
tel. 600 997 498, dzielnicowy rejonu 
nr 2 mł. asp. Tomasz Wasążnik tel. 
600 997 472, dzielnicowy rejonu nr 3 
st. sierż. Piotr Firląg tel. 600 997 484

Punkt Selektywnej Zbiórki Odpa-
dów Komunalnych czynny w soboty 
w godz. 8.00–16.00. Uwaga! Dojazd 
od rzeki Świder.

Sobota, 19 października, godz. 8.00. Piękna, słoneczna pogoda. Mimo wczesnej pory dobre hu-
mory już dopisują na samą myśl o pierwszej wycieczce naszego klubu PRO Kobieta 50+. Jest nas 
spora grupa – 41 „PRO” z różnych edycji programu ESPAR. Jedziemy do Kozienic, gdzie swego czasu 
część z nas była już na weekendowych warsztatach organizowanych przez ESPAR. 

Zaczynamy naszą przygodę od zwiedzenia pięknego terenu pałacowo-parkowego. Hi-
storyczny rys tego miejsca przedstawia nam miejscowa przewodniczka. W dawnym budyn-
ku pałacowym mieści się obecnie Urząd Miejski. Otacza go piękny park. Kolejny przystanek 
to Kozienickie Centrum Kultury. Przepiękny obiekt – najnowocześniejszy w Polsce jeśli chodzi 
o wszelkie nowinki techniczne wykorzystane przez projektantów. Cały przeszklony, dwa piętra 
plus podziemne garaże, z ogromnymi salami treningowymi i zajęciowymi, własnym kinem, sa-
lami koncertową i widowiskową (na ponad 350 osób), ale również z własną koncesjonowaną 
telewizją lokalną – Kroniką Kozienicką. Ponieważ budowa centrum dotowana była z funduszy 
unijnych – wszystko, co się dzieje w tym miejscu, jest bezpłatne. Tylko kawiarenka i kino mu-
siały być oddane w dzierżawę zewnętrznym fi rmom. Marzy nam się taki obiekt w Józefowie.
Przykro nam było opuszczać przepiękną salę taneczną – przestronną, pełną światła, luster. 
Oj poćwiczyłoby się w takiej nasz taniec orientalny czy jogę. Ale cóż, nasza mała salka lustrzana 
w MOK-u, chociaż ledwie nas mieści, musi nam póki co wystarczyć. 

Kolejny punkt programu to spotkanie z trenerem, który przeprowadził z nami trening na siłowni 
plenerowej – instruując nas i prezentując sposoby wykonywania wielu ćwiczeń. 

Ale na tym nie koniec. Czekały nas jeszcze inne atrakcje na terenie Kozienickiego Centrum Rekre-
acji i Sportu. Znani nam już instruktorzy podzielili nas na trzy grupy i rozpoczęłyśmy kolejne zajęcia. 
Pod okiem trenera – siłownia, trenerki – ćwiczenia relaksacyjne. I na koniec jeszcze wspaniały czas 
na odpoczynek w caldarium z inhalacją solną. Na tym kończy się nasza przygoda. Czas jeszcze 
wpaść na kolację i pora ruszać w drogę powrotną. Mimo że tego dnia pracowałyśmy bardzo inten-
sywnie – żadna z nas nie narzeka. Wszystkie są zadowolone i uśmiechnięte. A myślami wybiegamy 
w rok przyszły, na kiedy to planujemy już kolejną wspólną wycieczkę (a najchętniej to nawet więcej 
niż jedną).

Halina Krogulska, Klub PRO Kobieta 50+

Masz problem – zgłoś się
Przypominamy, że przy Urzędzie Miasta działa Miejska Komisja Rozwiązywania Proble-

mów Alkoholowych. Przewodnicząca komisji pełni dyżur w każdy poniedziałek w godzinach 
10.00–15.00 w siedzibie komisji – budynku „A” Urzędu Miasta Józefowa, niski parter.

Komisja prowadzi także punkt konsultacyjny dla osób uzależnionych, współuzależnio-
nych oraz osób doznających przemocy. Punkt jest czynny w każdy poniedziałek w godzinach 
15.00–17.00. Konsultacje/poradnictwo są anonimowe i bezpłatne. Dyżur w punkcie konsul-
tacyjnym pełni psycholog, specjalista ds. uzależnień.

Napisali do nas

Sport i rekreacja w Kozienicach

DO I OD REDAKC JI 
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Zebranych gości powitała gospodyni uro-
czystości, dyrektor SP nr 3 Lidia Krupa. Na-
stępnie burmistrz Marek Banaszek odczytał 
list Prezydenta RP do jubilatów, a proboszcz 
parafii pw. Matki Boskiej Częstochowskiej 
– ks. Kazimierz Gniedziejko poprowadził i od-
mówił ze zgromadzonymi uroczystą modli-
twę. 

W tym roku odznaczenia otrzymały 
22 pary. Medale wręczał burmistrz Marek 
Banaszek, kierownik Urzędu Stanu Cywilnego 
Marzena Szczęśniak, przewodniczący Rady 
Miasta Mariusz Batorski oraz wiceprzewodni-
cząca Urszula Zielińska. Dodatkowo dyplomy 
otrzymały trzy małżeństwa z dłuższym niż 
50-letni stażem: państwo Elżbieta i Stanisław 
Kruszewscy, którzy pobrali się 55 lat temu, 

państwo Halina i Jan Piskorscy, którym od 
ślubu minęło już 61 lat oraz para, która nie-
dawno hucznie obchodziła 70. rocznicę ślubu 
– państwo Sabina i Czesław Sierpińscy. 

Przygotowano bogaty program artystycz-
ny w wykonaniu artystów estradowych. Go-
ście mogli usłyszeć polskie przeboje z lat 20. 
i 30. XX wieku. Program przygotował i popro-
wadził znany józefowskiej publiczności Ry-
szard Nowaczewski.

Po wręczeniu medali i części artystycznej 
burmistrz Marek Banaszek wzniósł toast za 
jubilatów. – Kiedy 50 lat temu powiedzieliście 
sobie sakramentalne „tak”, zapoczątkowali-
ście nową historię, która trwa do dzisiaj. Je-
steście kochanymi rodzicami i dziadkami, ale 
przede wszystkim fi larami, na których opiera-

ją się Wasze rodziny. Żyjecie w poszanowaniu 
drugiego człowieka, posiadacie umiejętność 
życia w zgodzie i wypracowywania kom-
promisów. Wszystkim Państwu serdecznie 
gratuluję imponującego stażu małżeńskie-
go i życzę, aby kolejne lata upłynęły Wam 
w szczęściu i harmonii – powiedział burmistrz.

WZ
Fot. Maciej Piłat

Ad multos annos
Złote Gody ttoo poopppuuulllaaaaaarrrrrnnnnnnnaaaaaaa nnnaaaazzzwwwwaa 5550000.. rrrooooccczzznnniiicy ślubu. Z tej okazji Prezydent 
RP nadaje oooddznnaacccczzzeeeeeennnnnniiiiiaaaaaaa  pppaaaańńńńńńssssttttwwwwoowwwweee –––– MMMMeeedale za Długoletnie Pożycie Mał-
żeńskie. JJóóózzefoowwwwsssskkkkkkkiiiiieeeeeee ppppppaaarrrryyyyyy  zzz ddłłuugggggoooollleeeetttnnnniiimmm stażem tradycyjnie spotykają się 
w auli Szzkkkoołyy PPPoooodddddsssssttttttaaaaaaaawwwwwwwwooowwwwwweeeejjjj nnrr 333 iimmmm.. ŁŁŁąąąccczzzniczek Armii Krajowej na uroczysto-
ściach zz uudzziiaaałłłłeeeemmmmmmm  wwwwwwwwwwwłłłaaadddddzzzz mmmmmiiaassstttaaa,, wwwwwiiieeeeńńńńccczonych koncertami.
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